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Danmark har købt 
influenzamedicin til 
knap en tredjedel af 
befolkningen, og det 
vil være spild af penge 
at købe mere, mener 
overlæge på Statens 
Seruminstitut, Kåre 
Mølbak. WHO har 
advaret de rige lande 
mod at hamstre.

Af Trine Munk-Petersen
tmp@berlingske.dk

KØBENHAVN: Mens vore 
nabolande Sverige og Nor-
ge har købt vaccine nok til 
at kunne vaccinere hele be-
folkningen mod influenza 
H1N1, og USA planlægger 
et vaccinationsprogram, 
der omfatter mindst halvde-
len af befolkningen, i alt 160 
millioner mennesker, holder 
de danske sundhedsmyndig-
heder fast i beslutningen om 
kun at indkøbe vaccine til 
mellem hver tredje og hver 

fjerde dansker.
»Det mener vi er en god og 

realistisk plan, der kan be-
skytte danskerne mest mu-
ligt,« siger forebyggelseschef 
i Sundhedsstyrelsen, Else 
Smith. 

»Vi kan ikke forhindre en 
epidemi, og det er heller ikke 
hensigten, men med denne 
strategi kan vi sikre, at sam-
fundet og den enkelte dan-
sker lider mindst mulig ska-
de.«

Danmark har købt i alt 3,1 
millioner doser H1N1-vacci-
ne, hvilket rækker til 1,55 
millioner mennesker.

Vaccinen vil først og frem-
mest blive tilbudt personer, 
der er særligt udsatte for at 
udvikle alvorlig sygdom som 
følge af influenzainfektion, 
primært mennesker med 
nedsat lungefunktion, ast-
ma, hjerte-karsygdomme, 
diabetes eller nedsat im-
munforsvar, i alt ca. 750.000 
personer. Dertil kommer 
sundhedspersonale for at 
sikre, at der er personale til 
at passe de syge, og at perso-
nalet ikke smitter andre pa-
tienter.

Der vil således være en be-

tydelig del af befolkningen, 
der ikke får adgang til vac-
cination, og den endelige be-
slutning om, hvem der skal 
tilbydes vaccine, er endnu 
ikke truffet.

Men uanset hvor mange 
doser vaccine, de enkelte 
lande bestiller hjem, vil de 
ikke kunne undgå at skulle 
prioritere, fastslår overlæge 
og afdelingschef på Statens 
Serum Institut, Kåre Møl-
bak:

»Vaccinen vil blive leveret 
i afmålte doser, og der kan gå 
op til 25 uger, fra man får 
den første portion, til de sid-
ste doser bliver leveret, og på 
det tidspunkt vil epidemien 
efter al sandsynlighed være 
overstået,« siger han.

»Derfor vil alle lande, uan-
set hvilken strategi de har 
lagt, blive nødt til at priori-
tere, hvem der skal vaccine-
res først. Og i realitetens 
verden tror jeg ikke, at Sve-
rige når at få vaccineret en 
større del af befolkningen, 
end vi gør.«

Verdenssundhedsorgani-
sationen WHO har tidligere 
advaret de rige lande mod at 

hamstre influenzavaccine 
til at kunne dække hele be-
folkningen. Det er slet ikke 
nødvendigt, mener WHO, 
som anbefaler, at man kun 
vaccinerer sundhedsperso-
nale og de mest udsatte be-
folkningsgrupper.

At købe ind med arme og 
ben er også spild af penge, 
mener Kåre Mølbak. De por-
tioner vaccine, man ikke får 
brugt nu, vil nemlig være 
værdiløse til næste år:

»Den vaccine, medicinal-
virksomhederne er i gang 
med at producere nu, er kun 
beregnet til at klare den før-
ste bølge af H1N1,« siger 
han.

»Til næste år vil H1N1 
indgå i den sædvanlige 
sæson vaccine sammen med 
de andre influenza-typer, vi 
normalt vaccinerer imod. 
Og da H1N1 er en ganske 
mild sygdom, er det spild af 
penge at købe mere ind af en 
relativt dyr vaccine, end der 
er behov for.«

Danmark får vaccine 
»

Vi kan ikke forhindre en epidemi, 
og det er heller ikke hensigten, 

men med denne strategi kan vi 
sikre, at samfundet og den enkelte 
dansker lider mindst mulig skade.

ELSE SMITH, forebyggelseschef i Sundhedsstyrelsen

»
Til næste år vil H1N1 indgå i 
den sædvanlige sæson vaccine 

sammen med de andre influenza-typer, 
vi normalt vaccinerer imod. Og da H1N1 
er en ganske mild sygdom, er det spild 
af penge at købe mere ind af en relativt 
dyr vaccine, end der er behov for.

KÅRE MØLBAK, overlæge og afdelings-
chef på Statens Serum Institut,
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KØBENHAVN: Foreningen el-
ler bevægelsen, som den kal-
der sig selv, »Stop Spild Af 
Mad« kan i disse dage fejre 
et års fødselsdag. Siden op-
rettelsen for et år siden er 
det lykkedes at få over 3500 
kendte og ukendte danske-
re som medlemmer. Blandt 
dem er fødevareminister 
Eva Kjer Hansen (V), un-
dervisningsminister Bertel 
Haarder (V), tidligere stats-
minister Poul Nyrup Ras-

mussen (S) og SF’s formand, 
Villy Søvndal.

Blandt medlemmerne er 
også kendte kokke som Tho-
mas Rode Andersen, Kong 
Hans’ Kælder, Francis Car-
denau, Le Sommelier, Paul 
Cunningham, The Paul, og 
Jan Hurtigkarl, Mielcke & 
Hurtigkarl, samt kogebogs-
forfatterne Anne Larsen og 
Camilla Plum.

Medlemskab af forenin-
gen er gratis. Som medlem 
erklærer man sig villig til at 
gøre noget aktivt for at for-
hindre det enorme madspild, 

der finder sted i den vestlige 
verden, også i Danmark. 

Ifølge landbrugets og føde-
vareindustriens organisati-
on Landbrug & Fødevarer 
smider hver dansker hvert 
år i gennemsnit 63 kilo god 
og spiselig mad ud.

Maden har en værdi på 
7000 kroner per gennem-
snitsfamilie.

Foreningen, der er en af i 

Et år med madspild 
på dagsordenen

SPILD. Danskerne smider 
hvert år masser af mad ud. 
Arkivfoto: Axel Schütt
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KØBENHAVN: Hvis flere 
unge skal have en videre-
gående uddannelse, må po-
litikerne smide flere penge 
i puljen. Der er ikke råd til 
at tage flere studerende 
ind, selv om langt flere end 
sidste år har søgt, lyder det 
fra Copenhagen Business 
School, der ikke kan mat-
che de rekordmange ansø-
gere.

Der er hverken penge el-
ler kapacitet til det, lyder 
det fra CBS’s rektor, Finn 
Junge, for uddannelsesta-
xametret, der bestemmer 
hvor mange penge uddan-
nelsesstedet modtager for 
en studerende, er for lavt.

»Med de taxametre, vi 
får på samfundsvidenskab 
og humaniora, har vi ikke 
mulighed for at optage fle-
re. For vi ville tabe penge 
på det, for vi har ikke de fa-
ciliteter og undervisere, 

der skal til,« siger rektor 
Finn Junge.

En undersøgelse foreta-
get af konsulentfirmaet 
McKinsey viser, at de dan-
ske handelshøjskoler har 
langt færre penge end de 
udenlandske.

»På vores område har vi 
meget lave taxametre, og 
fordi vi har gratis uddan-
nelser herhjemme, er vi 
mere pressede end vores 
kolleger i udlandet,« siger 
Finn Junge, der håber at 
politikerne vil forhøje ta-
xametrene for humaniora 
og samfundsvidenskaber-
ne, når de skal forhandle de 
nye takster på plads.

»Vi har ingen mulighe-
der for at bevare vores vel-
færdssystem på længere 
sigt, medmindre vi har vir-
kelig veluddannede folk og 
flere og mere veluddanne-
de i fremtiden,« siger han.

Rektor kræver flere penge

KØBENHAVN: En kvinde kendt fra erhvervslivet blev 
fredag løsladt af en dommer i København efter et lang-
varigt grundlovsforhør om handel med kokain.

Kvinden sigtes for at have modtaget i alt 140 gram ko-
kain med henblik på videreoverdragelse.

I grundlovsforhøret besluttede dommeren at nedlæg-
ge navneforbud, og det betyder, at kvindens identitet ik-
ke må afsløres.

Kvinden var iført et stort tørklæde, en hat og en oran-
ge joggingdragt, da hun blev ført ind i Dommervagten.

Københavns Politi sigter hende for over flere gange 
og på forskellige steder i Storkøbenhavn at have modta-
get de 140 gram. Det skal være sket i perioden fra 11. maj 
og frem til 4. juni. I den sigtelse, som anklageren læste 
op, blev der angivet et navn på den mand, der skal have 
forsynet kvinden med stoffet.

Dommeren besluttede at lukke dørene under retsmø-
det. /ritzau/

Erhvervskvinde løsladt i kokainsag

KØBENHAVN: Dagpengesatsen er for lav og bør 
sættes op, mener Socialdemokraternes grup-
peformand, Carsten Hansen. Anledningen er 
et forslag fra SF, der i lyset af den stigende le-

dighed vil forkorte den periode, som man skal 
være i arbejde og medlem af en a-kasse for at 
få dagpenge. Perioden er et år og skal ned på et 
halvt år, mener SF. /ritzau/

S ønsker højere dagpengesats

KØBENHAVN: Socialdemokrat vil forære domænenav-
net www.df.dk til Dansk Flygtningehjælp, men flygt-
ningehjælpen siger nej tak. Det kommer der ikke mere 
flygtningehjælp ud af. Og dermed takker Dansk Flygt-
ningehjælp nej til domænenavnet.

Debatten om domænenavnet er således oppe igen, ef-
ter at Dansk Folkeparti har opgivet at købe navnet fra 
Danske Folkedansere, som vil have omkring 100.000 
kroner for navnet.

Det socialdemokratiske byrådsmedlem Michael Lem-
berg vil samle penge ind til at købe navnet og forære det 
til Dansk Flygtningehjælp.

»Flygtningehjælpen sætter altid pris på indsamlings-
aktiviteter, der kan generere midler til at støtte arbejdet 
med flygtninge i verden. Men at samles om at betale sto-
re summer for et domænenavn, som Dansk Flygtninge-
hjælp ikke kan bruge til noget, kommer der ikke mere 
flygtningehjælp ud af,« siger generalsekretær i Dansk 
Flygtningehjælp Andreas Kamm.

Striden om domænenavnet opstod sidste år, da det 
kom frem, at Dansk Folkeparti var interesseret i at kø-
be domænet fra Danske Folkedansere.

I den forbindelse iværksatte Lemberg en kampagne 
på Facebook, hvor han ville samle penge sammen til at 
købe domænenavnet og forære det til Dansk Flygtnin-
gehjælp, for at forhindre Dansk Folkeparti i at overtage 
navnet.  /ritzau/

Flygtningehjælp takker nej til df.dk


